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NB. Toată revista fiind scrisul meu, articolele nu sunt semnate aparte 

Pensiile militare — armonisarea. 
(Pentru d-l Ministru al Armatei.) 

Cetesc aproape dilnic în gazetele din Capitală articole 
mai lungi ori mai scurte cu referire la proiectul pentru armonisarea 
pensiilor militare : Unele sunt pro, altele sunt contra proiectului, 
ba chiar şi titlul de „armonisare" e criticat de unii; între al
tele sunt chiar şi comunicate din rândurile armatei, cari lasă 
să se întrevadă, că nu toată lumea militară, mai ales nu ofiţerii 
tineri, ar fi de acord cu acest proiect de armonisare al pen
siilor. 

Dopa cum cunosc proiectul din gazetele din Capitală, tre
buie să mărturisesc, că nu sum nice eu întru toate de acord 
cu această armonisare. 

înainte de toate dacă e vorba de o armonisare a pensii
lor, să se întocmească un proiect de lege prin care să se fic-
seze pentru pensiile militare aceleaşi % de pensie, ca şi la pen
siile civile, căci pe când funcţionarii civili primesc un °A>. mai 



mare din salariu ca pensie, la pensionarii militari acest % 
e mai redus, deci să se ceară acelaş % pentru toată lumea, 
civilă ori militară, atunci este în adevăr o armonisare a pen
siilor şi nu poate critica nime proiectul, respective legea; e în
trebarea însă dacă în present acest lucru e oportun sau nu ?... 

O armonisare resp. sporire a pensiilor militare prin reţi
neri, anumite %, din soldele tuturor ofiţerilor activi, nu o aflu 
echitabilă, îi lipseşce ceva din punctul de vedere al unanimi
tăţii, căci chiar dacă s'ar avea adesiunea în scris a tuturor o-
fiţerilor activi, totuşi mai rămân unele resentimente, nu toţi se 
împacă cu cugetul la reţinerile amintite în proiect, unul sau 
altul — deşi puţini — îşi dă adesiunea mai mult din o anu
mită siluire morală ! . . . 

De altă parte trebuie să se aibă în vedere că un tînăr 
ofiţer — sublocotenent ori locotenent — va plăti lunar cam 
120—140 lei, adecă anual vre-o 1400—1600 lei, o sumă nu 
mare, dar el va plăti acest impozit până la trecerea sa la pen
sie, adecă timp de 30—35 ani şi atunci suma plătită pe tot 
acest timp s'ar ridica la 45—50 mii, şi deoarece el în 
decursul timpului înaintează la căpitan, maior, colonel etc., 
suma aceasta de 45—50 mii, se sporesce la 60—70 mii în cei 
30—35 ani de serviciu şi se poate întâmpla foarte uşor că unul 
sau altul va dice, pentruce se plătesc eu atâtea parale pentru 
pensiile colonelilor ori generalilor ? . . . 

Ca să nu esiste nice un soiu de resentimente şi tînerul 
ofiţer să nu cugete, că el are reţineri pentru majorarea pen
siilor unor coloneii ori generali, s'ar putea face un alt proce
deu şi anume să se constate: 

1. Câţi sublocotenenţi şi locotenenţi se află în pensiune 
şi admiţând că fiecăruia să i se deîe un spor lunar la pensie 
d e . . . . (1000 lei spre esemplu), ceeace face lunar atâta şi a-
tâta şi atunci această sumă necesară să se obţină prin reduce
rile (%) făcute lunar numai sublocotenenţilor şi locotenenţilor 
activi. 

2. Tot aşa să se proceadă la stabilirea numărului căpita
nilor şi maiorilor pensionari, să se ficseze majorarea necesară 
a pensiilor lunar, iar suma necesară acestei majorări să se re
ţină din soldele (°/o) căpitanilor şi maiorilor activi; 

3. Cu locot.-colonelii şi colonelii pensionari să se procedeze 
tot aşa şi sumele necesare^să-sg reţină (°/o) din soldele locot-



•coionelilor şi a colonelilor activi. 
4, Pentru generali acelaş procedeu. 
Aşa fiecare grad activ ajută la majorarea pensiunii gra

dului corespunzător din pensiune şi cred că lumea se va îm
păca mai uşor cu acest mod de reţineri. 

C ă oare situaţia finanţiară a ţării e favorabilă unei ar-
monisări a pensiilor prin o lege, cum am amintit la început, 
cred că nu, dar dacă dl Ministru al Instrucţiunii şi-a pierdut 
puţin echilibrul şi în loc de reducere cere pentru departamen
tul său nici mai mult, nici mai puţin decât 700 milioane — 
după cum cetesc în gazete — atunci cred, că cele 15—20 mi
lioane pentru Ministerul Armatei încă se pot afla ! . . . 

Dl Ministru al Armatei renunţând însă la această sumă, 
ar trebui să ceară cu toată energia dlui Ministru de finanţe că 
şi dl Ministru al Instrucţiunii să renunţe la cererea lui de spo
rire a bugetului Instrucţiunii, cu atât mai mult că, după cum 
cetesc în gazetele din Capitală, dl Ministru al Armatei reduce 
bugetul sau cu 500 milioane, bani dela Armament şi al te ma
teriale şi după părerea mea ar fi o crimă că aceşti bani să fie 
folosiţi resp. daţi Ministerului Instrucţiunii pentru plata unui 
personal, de care deocamdată ne putem uşor l i p s i ! . . . 

Că personalul Min. Instrucţiunii e inamovibil, nu e nici 
u n motiv de sporire a bugetului acestui departament şi apoi 
pentru ce a pus în bugetul său în decursul anului 1934 peste 
10 mii de noui învăţători, în un t imp când guvernul proba pe 
toate cărările, cum ar putea reduce numărul funcţionarilor?... 
pentruce atâtea favoruri pentru o categorie de funcţionari, cari 
1|2 de an sunt în vacanţă şi chiar şi când sunt în funcţiune 
abia au câte 4—5 oare Silnic ocupa ţ i e ! . . . 

In momentul ultim cetesc că proiectul pentru armonisa-
rea pensiilor militare a fost retras şi se va încerca al tceva; pu
blic însă acest articol aşa cum l'am conceput, dar dacă poate 
totuşi servi la ceva . . . în viitor ! . . . 

După împrumutul Intern... 
Conform comunicatelor din gazete împrumutul Intern al 

înzestrării a reuşit cam slab, ca să nu dicem a l t ceva ! . . . Causa?. . . 
Se dice că ar fi parte Legea Conversiunei, căci tocmai în No-



emvrie era scadentă şi prima rată de conversiune ? . . . parte ne
încrederea pub l i cu lu i ? . . . poate şi una şi a l ta? Pe mine m 'a r 
interesa altceva şi a n u m e : Ministerul de finanţe ar face bine 
să publice un tablou de cei ce au profitat de Conversiune — 
înţeleg marii profitori, inducând sumele reduse de cari au be
neficiat, iar lângă aceste sume imediat puse în comparaţie su
mele, pe cari le-au subscris la Imprumul I n t e r n . . . Această 
statistică ar fi foarte interesantă: deoparte când cetim în ga
zete că cutare domn Ministru, un politician, ori alte persoane mar
cante din viaţa politică au plecat la moşia lor d i n . . . să şcim 
cu câte % am contribuit, conform prescriptiunilor de morală şi 
echitate, la susţinerea acestor m o ş i i . . . de altă parte, domnule 
Ministru de finanţe, crede-mă pe mine, că dacă profitorii din 
Conversiune ar fi semnat la împrumutul Intern numai o de
cime din ceiace ei au câştigat prin această l e g e . . . ce sumă 
frumuşică ar fi resultat pentru împrumut? . . . 

0 atare statistică ar fi un „memento" pentru viitor! . . . 
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